
a töredékére elegendő. Az Európai Unió szintjén még rosz-
szabbul állunk az önellátás területén, hiszen csupán kis részét 
tudjuk előállítani a GMO-mentes szójaszükségletnek. Ebből is 
adódik, hogy az EU-s szója iránti kereslet jelentős. A kereslet 
kontra kínálat rendkívüli aránytalanságát pedig sajnos nem 
fogjuk tudni néhány éven belül megoldani. Mindebből adódik, 
hogy a GMO-mentes hazai szója iránti kereslet véleményünk 
szerint tartósan magas kell, hogy maradjon. 

A szójatermesztők extra támogatásban részesülnek. Ez 
hogyan alakul, és milyen lehet a jövője Magyarországon 
annak ismeretében, hogy 2023-tól új időszak kezdődik az 
agráriumban?
Azok a szójatermesztők, akik fémzárolt vetőmagot alkalmaz-
nak, továbbá legalább egy tonna termést tudnak hektáronként 
igazolni, és gazdálkodási naplót vezetnek, a tavalyi évben 
körülbelül hektáronként hetvenezer forintnyi támogatásra 
számíthattak. Ennek alapja egy fix, euróban rögzített összeg, 
ami a forint árfolyama és a szemes fehérjenövények vetett 
területe arányában kerül évente újra és újra felosztásra. Ezt az 
előnyt már 2015 óta élvezik a szójatermelők. Kérdés, hogy mi 
lesz 2023-tól. Mi a Karintia Kft.-nél biztosak vagyunk abban, 
hogy ez a támogatás megmarad, hiszen egy csónakban 
evezünk az EU többi országával. Országunk, sőt az egész EU 
érdeke is az, hogy az import, GMO-s szójafüggőséget csök-
kentsük és kiváltsuk EU-s, GMO-mentes szója előállításával. 

Segítik a termelőket
Láttuk már 2015-ben, hogy megfelelő tudás hiányában 
szójatermesztésbe belevágni kockázatos lehet. Jelenthet 
hasonló veszélyt a most várható vetésterület-emelkedés?
Igen, jogos a kérdés, hiszen 2015-ben, amikor először kezd-
tük el extra, termeléshez kötött támogatással termeszteni 
a szóját, 77 500 hektárra ugrott meg a vetésterület, ami az 

azt megelőző évben, 2014-ben csupán 42 ezer 700 hektár 
volt! 2014-ben országosan kielégítő volt a szójatermés, a 2,6 
tonnát is meghaladta a hektáronkénti hozam. Ehhez képest 
2015-ben az időjárás nem kedvezett a szójatermesztőknek. 
A számos első éves szójás gazdának a termesztési ismere-
tek hiánya és a kedvezőtlen évjárat szerencsétlen párosítást 
jelentett. A rendkívül nagy mértékben, több mint ötven száza-
lékkal megnövekedett szója-vetésterület hirtelen, egy év alatt 
csökkenni kezdett. A mi felelősségünk is, hogy még egyszer 
ilyen „baleset” ne fordulhasson elő. A támogatás hatására 
emelkedett a vetésterület 77 500 hektárra, de a következő 
évben elvesztettünk közel 16 ezer hektárnyi, jellemzően első 
éves szójás gazdát. Rendkívül figyelnünk kell idén a szója-
termesztőkre. Az idei évben várhatóan belépő új szójaterm-
esztőknek fognunk kell a kezét, nehogy megismétlődhessen 
a 2015-ös probléma. Erre a Karintia Kft. a területi képviselői 
csapatával együtt kiemelt hangsúlyt helyez. 

Sokat lehet hallani, hogy önök nem csupán termékként 
tekintenek a szójára, hanem szenvedélyesen törekednek 
arra, hogy a szója vetésterülete növekedjen Magyarorszá-
gon. Miért?
Jól látja, hiszen a Karintia Kft. „Szenvedélyünk a szója” szlog-
enje számunkra nem csupán üres lózung. Cégünk fenn-
állásának közel 30 évéből már több mint 10 év határozza 
meg a szója iránti elkötelezettségünket. A hazai szójapiaci 
szerepünk a cégcsoportunk saját nemesítésű genetikáinak 
előállításával és forgalmazásával válik évről évre egyre aktí-
vabbá. Felismertük ugyanakkor, hogy a szója-vetésterület 
emeléséhez a hazai régióra nemesített genetikák biztosítása 
mellett meg kell ismertetni a gazdákkal a szójatermesztés-
ben rejlő kockázatokat és lehetőségeket is. Ennek érdekében 
évről évre számos szakmai rendezvénysorozattal áll a Karin-
tia Kft. a szója termesztése iránt érdeklődő gazdák rendelke-
zésére. Állandó vendégünk rendezvényeinken Németh Lajos 

meteorológus, a Karintia Kft. klímatanácsadója. 
Próbáljunk alkalmazkodni a változásokhoz! 
Erre igyekszik felhívni a Karintia Kft. csapata 
Németh Lajossal karöltve a gazdák figyelmét.

Együttműködés Németh Lajos meteorológussal,  
a Karintia Kft. klímatanácsadójával
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